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„Organizacja przestrzeni dla maluszka. O czym warto pamiętać, a czego unikać?” 
Webinar 02.08.2022 

 
 
 
Karola: 
jakie strefy warto wydzielić w małym pokoju, kiedy nie ma miejsca na rozróżnienie 
wszystkich aktywności, spanie, ubrania, co jeszcze wybrać? 
 
Odpowiedź:  
Wydzielenie stref nie musi oznaczać, że dla każdej kategorii przedmiotu mamy osobny 
mebel. Strefy mogą być wydzielone już w obrębie szafy, przykładowo część do 
przechowywania ubrań oraz zabawek lub regału, na przykład: dwie górne szuflady są na 
ubranka, dolna na kosmetyki do pielęgnacji i akcesoria.  
 
Dla najmłodszego maluszka wydzieliłabym strefy: spania, przechowywania ubrań i 
akcesoriów, pielęgnacji, wspólnych zabaw – na podłodze lub na sofie. Z czasem coraz 
mniej nam będzie potrzebna strefa pielęgnacji. Z kolei pojawi się potrzeba stworzenia 
strefy do zabaw podłogowych. U starszych dzieci natomiast z czasem dojdzie strefa nauki 
i czytania, prac przy stoliku lub biurku. 
 
 
Aneta 
Czy kolory pojemników wpływają na dziecko? Są jakieś zalecane? 
 
Odpowiedź: 
Do pokoju dziecka warto wybrać jeden dominujący kolor oraz 2-3 dodatkowe. Proponuję  
wybierać kolory naturalne, pastelowe. Przy najmłodszym maluszku raczej unikałabym  
zdecydowanych, mocnych, wyrazistych kolorów w bardzo dużej ilości lub jako głównych.  
Fajnym wyborem może być połączenie np. stonowanej zieleni jako bazy z delikatnymi  
beżami, kolorami ziemi.  
 
Pokój dziecka z czasem będzie wypełniany kolejnymi akcesoriami i zabawkami. Głównie  
te drugie będą wnosiły mocniejsze kolory oraz ich różnorodność. Kolorowe zabawki  
zostaną wtedy zrównoważone pastelowymi odcieniami na ścianach czy meblach. 
 
 
Zuza 
A ile szaf, jakiej wielkości wystarczy w pokoju dziecka? 
 
Odpowiedź: 
Na początek proponowałabym wydzielić dla maluszka jedną komodę z 3-4 szufladami. 
Spokojnie pomieszczą się w niej ubranka, akcesoria i niewielka liczba zabawek (te z 
czasem można „wyprowadzić” np. do pojemnika wolnostojącego). Jeśli tylko komoda jako 
mebel sprawdzi się, warto ją utrzymywać jak najdłużej. Gdy dziecko będzie już w takim 
wieku, że rozpocznie się nauka wkładania wypranych ubrań oraz wyjmowania ubranek do 
ubrania się, to łatwiej utrzymać porządek (a na tym etapie trzeba się liczyć z tym, że 
dziecko może wyciągać ubrania, oglądać je, po czym po dokonaniu wyboru albo rzuci na 
podłogę albo do szuflady – to naturalny etap :) ) w komodzie. 
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Moim zdaniem o szafie warto pomyśleć, gdy dziecko będzie miało około 4-5 lat lub gdy 
mebel ten miałby pomieścić również ubrania rodzeństwa.  
 
 
Marta  
czy może Pani polecić jakieś ciekawe patenty na podział pokoju dla chłopca i 
dziewczynki? 
 
Odpowiedź: 
Jeśli ma Pani na myśli podział „ścianą” to polecam dwa typy takich rozwiązań: 

1. podział meblem, przykładowo regałem, z którego można zrobić miejsce do 
przechowywania; jego zaletą będzie łatwy podział na dwie części – po jednej dla 
każdego dziecka; można również podzielić przestrzeń parawanem – jego 
dodatkową funkcją z kolei będzie funkcja edukacyjna (są parawany tematyczne, 
np. z mapą świata, gatunkami zwierząt lub roślin) 
niezależnie od wyboru warto pomyśleć nad zabezpieczeniem obu rozwiązań, by 
były one stabilne 

2. podział tkaniną, taką jak zasłony na szynie sufitowej lub makrama – również 
przytwierdzana do sufitu 

 
Wybór zależy od przestrzeni (np. ile jest miejsca) oraz naszych preferencji (np. czy wolimy 
rozwiązanie z którego zbieramy kurz ściereczką czy też pierzemy). 
 
 
Karola 
jak przechowywać zabawki dziecka, które okazjonalnie bywa w pokoju naszego dziecka, 
aby nie przeszkadzały na co dzień (rodzina łączona)? 
 
Odpowiedź: 
Jeśli to są sporadyczne wizyty, to nie obawiałabym się przechowywania ich przykładowo w 
pojemniku na najwyższej półce w szafie czy w pudełku za kanapą lub łóżkiem. Równie 
dobrze może to być pojemnik postawiony pod stolikiem kawowym czy na dnie szafy. 
Zadbałabym o to, by pojemnik był estetyczny, zabawki ułożone, ale raczej nie 
organizowałabym miejsca na tzw. pierwszym planie pokoju, by jednak na co dzień nie 
zabierać tej przestrzeni dziecku.  
 
Jeśli częstotliwość odwiedzin zwiększyłaby się, wtedy rozważyłabym przechowywanie tych 
zabawek w zasięgu dziecka, by samodzielnie mogło je wyciągać, by każdorazowo nie 
obciążać osoby dorosłej. 
 
 
Karola  
czy warto urządzić pokój od razu tak aby nadawał się dla kilkulatka, chodzi o meble, aby 
nie wymieniać ich po 2 latach? na jak długo wystarczają komody i pojemniki? 
 
Odpowiedź: 
Tak, ja jestem zwolennikiem zakupu mebli (tych do przechowywania) takich, które posłużą 
dłużej (dziecko szybko z nich „nie wyrośnie”). Istotne jest, by taki mebel dopasować 
organizacją do dziecka, to znaczy: jeśli zdecydujemy się na zakup pełnowymiarowej szafy, 
to dolne półki lub szuflady przeznaczamy na przechowywanie rzeczy, z których dziecko 
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będzie korzystało samodzielnie, a z tych górnych, do których jeszcze nie sięga, można 
zrobić magazyn zapasowych zabawek lub ubrań o większym rozmiarze. 
 
Moim zdaniem, jeśli tylko komoda się nie zniszczy, to może służyć latami. W pierwszych 
latach dziecka można ją wykorzystać do przechowywania ubrań i zabawek, w kolejnych do 
Lego czy puzzli. Komoda będzie uniwersalna. Co więcej, jeśli w którymś momencie 
zdecyduje się Pani na zakup szafy, komodę będzie można w łatwy sposób przerobić na 
regał. 
 
 
Weronika 
Jak oddzielić przestrzeń dla chłopca i dziewczynki w jednym pokoju? 
 
Odpowiedź: 
Jeśli ma Pani na myśli podział „ścianą” to polecam dwa typy takich rozwiązań: 

1. podział meblem, przykładowo regałem, z którego można zrobić miejsce do 
przechowywania; jego zaletą będzie łatwy podział na dwie części – po jednej dla 
każdego dziecka; można również podzielić przestrzeń parawanem – jego 
dodatkową funkcją z kolei będzie funkcja edukacyjna (są parawany tematyczne, 
np. z mapą świata, gatunkami zwierząt lub roślin) 
niezależnie od wyboru warto pomyśleć nad zabezpieczeniem obu rozwiązań, by 
były one stabilne 

2. podział tkaniną, taką jak zasłony na szynie sufitowej lub makrama – również 
przytwierdzana do sufitu 

 
Wybór zależy od przestrzeni (np. ile jest miejsca) oraz naszych preferencji (np. czy wolimy 
rozwiązanie z którego zbieramy kurz ściereczką czy też pierzemy). 
 
We wspólnym pokoju zadbałabym także o to, aby wydzielić, nawet najmniejszą, 
przestrzeń, która będzie tylko chłopca i tylko dziewczynki. To taka przestrzeń, o której 
każde dziecko będzie samodzielnie decydowało i dbało o nią. 
 
 
Patryca 
Ile zabawek powinno mieć roczne dziecko? Kiedy pozbyć się zbędnych zabawek? 
 
Odpowiedź: 
Zbędnych zabawek najlepiej pozbywać się na bieżąco. Nie oznacza to, że dla każdej 
pojedynczej zabawki mamy szukać właściciela. Jeśli jednak widzimy, że dana zabawka nie 
jest już potrzebna można ją odkładać do osobnego pojemnika i raz na jakiś czas oddawać 
potrzebującym lub sprzedawać. To pomoże na bieżąco utrzymać porządek i będzie 
znaczniej mniej angażujące niż jednorazowy zryw odgracania pokoju dziecka. 
 
Co do ilości zabawek dla rocznego dziecka to nie podam konkretnej liczby. Ja nie liczę 
przedmiotów przy declutteringu, daleko mi też do stwierdzenia, że 10 zabawek to jest 
optimum, ale już 12 to nadmiar. Zachęcam do obserwacji dziecka. Dziecko, nawet roczne, 
pokaże czy wśród takiej ilości zabawek czuje się dobrze czy nie. Podpowie także, których 
zabawek nie lubi, np. z jakimś konkretnym kolorem lub dźwiękiem. Wtedy można na 
bieżąco wyprowadzać te zabawki z domu, by nie zabierały niepotrzebnie miejsca. 
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Ola 
Co jaki czas robić porządki w zabawkach? 
 
Odpowiedź: 
Warto wydzielić dwa typy porządków: 

1. bieżący – gdy widzimy, że jakaś zabawka jest zepsuta lub zdekompletowana, 
warto ją wyprowadzać na bieżąco; podobnie ma się rzecz z ubrankami – jeśli jakieś 
ubranko jest już za małe, odłóżmy je nie do szafy, a do specjalnego pojemnika; raz 
na jakiś czas ten pojemnik opróżniajmy – oddając ubranka lub sprzedając 
 

2. odgracanie – takie większe przeglądy całego pokoju dziecka warto robić, moim 
zdaniem, 2 razy do roku, w momencie zmiany sezonów, która wiąże się ze zmianą 
ubrań w szafie (a najczęściej i rozmiarówki). Dzięki takiemu porządkowaniu 
możemy dokładnie sprawdzić czy w szafach, komodach, pojemnikach itd. nie 
przechowujemy niepotrzebnych przedmiotów. Takie porządki są także okazją do 
przyjrzenia się organizacji – czy się sprawdza czy nie, w jakim obszarze można 
wprowadzić zmiany. Są także doskonałym momentem na wyczyszczenie mebli 
wewnątrz (takie 2 w 1 – porządkujemy i czyścimy). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 


